



吉首大学学报自然科学版 » 2010, Vol. 31 » Issue (4): 51-58 DOI:

**物理与电子**

[最新目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)

[◀◀ Previous Articles](#) | [Next Articles ▶▶](#)

## PSR 0329+54, 0834+06, 1133+16射电累积脉冲轮廓相位分离谱

(湖南文理学院物理与电子科学学院,湖南 常德 415000)

### Phase-Resolved Spectra of Radio Mean Pulse Profiles for PSR 0329+54, 0834+06, 1133+16

(College of Physics and Electronics, Hunan University of Arts and Science, Changde 415000, Hunan China)

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

**全文:** [PDF \(438 KB\)](#) [HTML \(1 KB\)](#) **输出:** [BibTeX](#) | [EndNote \(RIS\)](#) [背景资料](#)

**摘要** 从相关资料中选取了3个射电累积脉冲轮廓信噪比较高的脉冲星(PSR 0329+54, 0834+06, 1133+16), 分析了它们射电累积脉冲轮廓的特征, 并对轮廓进行了相位分离, 得到了射电累积脉冲轮廓相位分离谱, 同时也给出了不同相位处射电辐射与频率的关系。结果显示: 它们的相位分离谱表现为不同的特征, 1133+16的谱前后陡中间平, 而0329+54和0834+06的谱相似表现为前平后陡; 根据分离谱的特征可对脉冲星进行分类, 该分类有助于理解脉冲星的一些观测特性; 各源在不同的相位段有不同的辐射强度与频率的相关关系, 1133+16辐射强度与频率之间主要表现为负相关, 并有很好的线性关系, 说明1133+16的射电辐射谱为很好的幂律谱. 在 $|\Phi| > 3^\circ$  区间内辐射强度与频率之间的相关系数 $R > 0.8, P < 0.03$ . PSR 0329+54射电辐射与频率之间主要表现为正相关关系, 在 $4^\circ > \Phi > -3^\circ$  及  $\Phi < -3^\circ$  区间内其相关系数为 $R > 0.5, P < 20\%$ , 说明该源的射电辐射基本满足幂律关系; PSR 0834+06各波段的辐射强度与频率关系在不同相位处不尽相同, 说明该源的射电辐射不能很好地满足幂律关系.

**关键词:** 射电脉冲星 累积脉冲轮廓 相位分离谱

**Abstract:** Three pulsars (PSR 0329+54, 0834+06, 1133+16) with high quality signal-to-noise of radio mean pulse profiles are selected from the available literature. The characteristics of the radio mean pulse profiles are analyzed for three pulsars. The phase-resolved spectrum and the correlations between radio emissions flux and frequency at the same phase are obtained. The results are as follows: The characteristics of the phase-resolved spectra are different among three pulsars. For 1133+16, the spectra is steep at two sides of pulse profiles, otherwise flatter in the middle. For 0329+54 and 0834+06, the spectra are flat at the leading part and steeper at the trailing. According to those spectra characteristics, pulsars can be classified. For 1133+16, there are good correlations between radio emission and frequency at same phase, and when  $|\Phi| > 3^\circ$ , the correlation coefficient  $R > 0.8$  and chance probability  $P < 0.03$ , which show that the radio emission of 1133+16 is power low spectrum. So, for 0329+54, when  $4^\circ > \Phi > 3^\circ$  and  $\Phi < -3^\circ$ ,  $R > 0.5, P < 20\%$ , and for 0834+06, those relationships are mutative and weakly at different phase, and means the radio emission may be not power low.

**Key words:** radio pulsars mean pulse profiles phase-resolved spectrum

#### 基金资助:

湖南省“十一五”重点建设学科——光学基金资助项目;湖南省自然科学基金资助项目(10JJ3020);国家自然科学基金资助项目(10573005;10633010)

**作者简介:** 杨江河(1965-),男,湖南澧人,湖南文理学院物理与电子科学学院教授,主要从事天体物理研究.

#### 引用本文:

杨江河. PSR 0329+54, 0834+06, 1133+16射电累积脉冲轮廓相位分离谱[J]. 吉首大学学报自然科学版, 2010, 31(4): 51-58.

YANG Jiang-He. Phase-Resolved Spectra of Radio Mean Pulse Profiles for PSR 0329+54, 0834+06, 1133+16[J]. Journal of Jishou University (Natural Sciences Edit), 2010, 31(4): 51-58.

[1] 杨江河,樊军辉.伽玛暴Blazar天体的中心黑洞质量 [J].中国科学G辑,2010,40(3): 370-376.

#### 服务

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- E-mail Alert
- RSS

#### 作者相关文章

- 杨江河

- [2] YANG Jiang-he,FAN Jun-hui,YANG Ru-shu.The Line Emissions and Polarization in Blazars [J].Science in China Series G,2010,53(6): 1 162-1 168.
- [3] 王洪光.脉冲星多波段辐射模型的研究 [D].北京: 北京大学天文系,2003.
- [4] LYNE A G,MANCHESTER R N.The Shape of Pulsar Radio Beams [J].Mon.Not.R.Astron.Soc.,1988,234: 477-508.
- [5] KUZMIN A D,IZVEKOVA V A,SHITOV YU P,et al.Catalogue of Time Aligned Profiles of 56 Pulsars at Frequencies Between 102 and 10 500 MHz [J].Astronomy and Astrophysics Supplement,1998,127: 355-366.
- [6] CORDES J M.Observational Limits on the Location of Pulsar Emission Regions [J].Astrophysical Journal,1978,222: 1006-1011.
- [7] MARON O,KIJAK J,KRAMER M,et al.Pulsar Spectra of Radio Emission [J].Astronomy and Astrophysics Supplement,2000,147:195-203.
- [8] 杨江河.Y噪Blazar天体的 $\gamma$ 射线和射电8.4 GHz辐射关系研究 [J].湖南师范大学自然科学学报,2006,29(1):35-37.
- [9] YANG Jiang-he,FAN Jun-hui.The Correlation Between Gamma-Ray and Radio Emissions in  $\gamma$ -Ray Loud Blazars [J].Chinese Journal Astronomy and Astrophysics,2005,5(3): 229-237.
- [10] 杨江河,胡望宇,杨如囁.Blaazar的 $\gamma$ 射线和低频射电6 cm波段辐射关系研 究[J].湖南大学学报: 自然科学版,2006,33(3): 132-136.
- [11] 杨江河,王永祥,杨如囁.Blaazar的X射线谱性质 [J].天文研究与技术,2006,3(3): 217-227.
- [12] 李为虎,袁蓉.BL Lac天体的 $\gamma$ 射线和射电辐射的统计特性 [J].物理学报,2009,58(9): 6671-6677.
- [13] CHENG K S,RUDERMAN M,ZHANG L.A Three-Dimensional Outer Magnetospheric Gap Model for Gamma-Ray Pulsars:Geometry,Pair Production,Emission Morphologies, and Phase-Resolved Spectra [J].The Astrophysical Journal,2000,537(2): 964-976.
- [14] MUSLIMOV ALEX G,HARDING ALICE K.Effects of Rotation and Relativistic Charge Flow on Pulsar Magnetospheric Structure [J].The Astrophysical Journal,2005,630(1): 454-464.
- [15] WANG H G,QIAO G J,XU R X.A Possible Interpretation for the Spectral Behavior of Pulsar Average Profiles [J].Acta Astronomica Sinica,2003,44: 235-239.

没有找到本文相关文献

版权所有 © 2012 《吉首大学学报（自然科学版）》编辑部

通讯地址：湖南省吉首市人民南路120号《吉首大学学报》编辑部 邮编：416000

电话传真：0743-8563684 E-mail：xb8563684@163.com 办公QQ：1944107525

本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发 技术支持：support@magtech.com.cn

